

**Российская академия наук
Сибирское отделение
ГУМАНИТАРНЫЕ НАУКИ В СИБИРИ**

2025 г., том 32, № 4

СОДЕРЖАНИЕ

От редактора	5
--------------------	---

К 200-ЛЕТИЮ ВЫСТУПЛЕНИЯ ДЕКАБРИСТОВ

Ильин П.В. «Орден русских рыцарей» в свете новых данных: свидетельство из ранней редакции «Записок» С.П. Трубецкого	7
Матханова Н.П. В.А. Арцимович и декабристы	17
Туманик Е.Н. Материалы о движении декабристов на страницах журнала «Гуманитарные науки в Сибири» (1994–2024 гг.)	26

СЕМЬЯ И СЕМЕЙНАЯ ПОЛИТИКА В КОНЦЕ XIX – XX в.

Зверев В.А. Демографические структуры Сибирского казачьего войска в период поздней империи	34
Чернышева Н.В., Ажигулова А.И. Государственная политика в отношении аборт в СССР в 1936–1955 гг.	43
Сентябова М.В. Эволюция советского законодательства в сфере семьи и семейной политики в 1950–1980-е гг.	53
Кузнецова Я.А. В поисках научной концепции: трактовки демографической политики в советских научных исследованиях 1960–1970-х гг.	61

ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ

Воробьев С.В. Судьба М.Е. Лугинина: от агента царской охранки до партийного руководителя	71
Филина Ю.С. Спорт в советском изобразительном искусстве 1920–1950-х гг.: институционализация и репрезентация	81
Зубкова Е.Ю., Куприянов А.И. Региональные проблемы развития физкультуры и спорта: «тюменский кейс» в общесоюзной перспективе. 1944 – конец 1950-х гг.	91
Стрекалов И.Н. «Рейд на Прагу», или История участия Чехословакии в создании киноэпопеи «Освобождение» (1965–1972 гг.)	100

НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ

Крушельницкая Е.В. Выговские Четии Минеи и книжное наследие Выго-Лексинского старообрядческого общепитательства (Рец. на кн: Юхименко Е.М. Выговские Четии Минеи – последний агиографический свод древнерусской традиции: монография. СПб.: Пушкинский Дом, 2025. 576 с.; ил.)	108
Панич Т.В. Рецензия на книгу: Федотова М.А. Святитель Димитрий Ростовский: житие, служба, чудеса. Исследование и тексты. СПб.: Пушкинский Дом. 2022. 558 с.	112
Поздравляем с юбилеем Владимира Андреевича Ильиных!	116

ВСЕРОССИЙСКИЙ НАУЧНЫЙ ЖУРНАЛ «ГУМАНИТАРНЫЕ НАУКИ В СИБИРИ»

Издается с января 1994 г.
Выходит четыре раза в год

У ч р е д и т е л и: **Сибирское отделение РАН;
Институт истории СО РАН**

РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ

Чл.-кор. РАН *В.А. Ламин* (председатель совета, Новосибирск), академик РАН, профессор *Б.В. Базаров* (Улан-Удэ), доктор, профессор *Л. Виола* (Торонто, Канада), академик РАН, профессор *А.П. Деревянко* (Новосибирск), д-р ист. наук, профессор *В. Дёнингдаус* (Германия), д-р ист. наук, профессор *В.А. Зверев* (Новосибирск), д-р ист. наук, профессор *А.С. Зув* (Новосибирск), д-р ист. наук *В.А. Ильиных* (Новосибирск), д-р ист. наук, профессор *И.В. Лизунова* (Новосибирск), д-р ист. наук *В.И. Меньковский* (Минск, Беларусь), доктор, профессор *К. Мацузато* (Токио, Япония), академик РАН, профессор *В.И. Молодин* (Новосибирск), канд. ист. наук *Г.К. Муканова* (Алматы, Казахстан), чл.-кор. РАН *И.В. Побережников* (Екатеринбург), чл.-кор. РАН, профессор *А.В. Силенов* (Санкт-Петербург), д-р ист. наук *О.Н. Шелегина* (Новосибирск)

РЕДКОЛЛЕГИЯ

Главный редактор д-р ист. наук *В.М. Рышков*
Ответственный секретарь канд. ист. наук *С.Н. Андреевков*

Д-р ист. наук *Д.А. Ананьев*, канд. ист. наук *К.А. Болдовский*, д-р ист. наук *Н.С. Гурьянова* (зам. гл. редактора), канд. ист. наук *В.В. Журавлев*, д-р ист. наук *В.И. Исаев*, канд. ист. наук *Н.А. Куперитох*, д-р ист. наук *Л.Н. Мазур*, д-р ист. наук *А.Ю. Майничева*, д-р ист. наук *Н.П. Матханова*, канд. ист. наук *Т.И. Морозова*, д-р ист. наук *С.П. Нестеров*, д-р ист. наук *А.М. Панченко*, канд. ист. наук *А.И. Савин* (зам. гл. редактора), д-р ист. наук *Л.Н. Славина*, д-р ист. наук *В.В. Тихонов*, д-р ист. наук *М.К. Чуркин*, д-р ист. наук *Д.Н. Шевелев*, д-р ист. наук *М.В. Шилловский*, д-р филол. наук *Е.М. Юхименко*

Адрес редакции: 630090 Новосибирск, ул. Николаева, 8,
Институт истории СО РАН, к. 311, тел. (7-383) 330-24-31
<http://www.hssiberia.info>; <http://www.sibran.ru>
gumnauki@gmail.com
Зав. редакцией *Смирнова Вера Ивановна*

Журнал зарегистрирован в Федеральной службе по надзору в сфере связи, информационных технологий и массовых коммуникаций (Роскомнадзор) 23.03.21. ПИ № ФС 77-80483

Редакция журнала «Гуманитарные науки в Сибири» признает международные принципы научной публикационной этики и заявляет об отсутствии злоупотреблений служебным положением

Редактор *В.И. Смирнова*
Компьютерная верстка и макет *И.П. Гемуева*
Художественный редактор *Е.Н. Сентябова*

Выход в свет 30.12.25. Формат 60×84 1/8. Цифровая печать.
Усл. печ. л. 15,0. Уч.-изд. л. 15,0. Тираж 500 экз. Цена свободная. Заказ № 271.

Адрес издателя: Институт истории СО РАН
630090 Новосибирск, ул. Николаева, 8
Отпечатано в Сибирском отделении РАН
630090 Новосибирск, Морской проспект, 2
Тел. 330-84-60, e-mail: e.lyannaya@sb-ras.ru

**Russian Academy of Sciences
Siberian Branch
HUMANITARIAN SCIENCES IN SIBERIA**

2025, vol. 32, N 4

CONTENTS

From the Editor	5
------------------------------	---

ON THE 200th ANNIVERSARY OF THE DECEMBRIST UPRISING

Ilyin P.V. «The order of russian knights» in the light of new data: evidence from an early edition of S.P. Trubetskoy's Memoirs	7
Matkhanova N.P. V.A. Artsimovich and The Decembrists	17
Tumanik E.N. Materials on the Decembrist movement on the pages of the journal "Humanitarian Sciences in Siberia" (1994–2024)	26

FAMILY AND FAMILY POLICY IN THE LATE 19th AND 20th CENTURIES

Zverev V.A. Demographic structures of the Siberian Cossack host in the period of the late Empire	34
Chernysheva N.V., Azhigulova A.I. State policy in the USSR regarding abortions in 1936–1955	43
Sentyabova M.V. The evolution of Soviet legislation in the field of family and family policy in the 1950s – 1980s.	53
Kuznetsova Ya.A. In the search of a scientific concept: treatments of demographic policy in the Soviet scientific studies in the 1960–1970s.	61

NATIONAL HISTORY

Vorobyov S.V. The fate of M.E. Luginin: from an agent of the Tsarist secret police to a party leader	71
Filina Yu.S. Sport in Soviet visual art of the 1920s – 1950s: institutionalization and representation	81
Zubkova E.Yu., Kupriyanov A.I. Regional issues of physical education and sports development: the Tyumen case in the all-Union perspective. 1944 – late 1950s.	91
Strekalov I.N. "Raid on Prague", or the history of the participation of Czechoslovakia in production of the epic film "Liberation" (1965–1972)	100

SCIENTIFIC LIFE

Krushelnitskaya E.V. Vygovsky Chetyi Minaiae and book heritage Vygovo-Leksinsk old believer's society (Review of the book: <i>Yukhimenko E.M.</i> Vygovskie Chetii Minei – the last hagiographic corpus of Old Russian tradition: a monograph. St. Petersburg: Pushkinsky Dom, 2025. 576 p.; ill.)	108
Panich T.V. Book review: <i>Fedotova M.A.</i> St. Dimitry Rostovsky: life, service, miracles. Research and texts. St. Petersburg: Pushkinsky Dom, 2022. 558 p.	112
Congratulations on the anniversary of Vladimir Andreevich Ilyinykh!	116

**ALL-RUSSIAN SCIENTIFIC JOURNAL
“GUMANITARNYIE NAUKI V SIBIRI”
 (“HUMANITARIAN SCIENCES IN SIBERIA”)**

Published since January 1994
Publication frequency: 4 issues per year

**Founders: Siberian Branch of the Russian Academy of Sciences
Institute of History of the Siberian Branch of the Russian Academy of Sciences**

EDITORIAL COUNCIL

Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences *V.A. Lamin* (Chairman of the Board, Novosibirsk), Academician of the Russian Academy of Sciences *B.V. Bazarov* (Ulan-Ude), Academician of the Russian Academy of Sciences, Professor *A.P. Derevyanko* (Novosibirsk), Doctor, Professor *V. Dönnninghaus* (Germany), Doctor of Historical Sciences *V.A. Il'inykh* (Novosibirsk), Doctor of Historical Sciences, Professor *I.V. Lizunova* (Novosibirsk), Doctor, Professor *K. Matsuzato* (Tokio, Japan), Doctor of Historical Sciences *V.I. Men'kovsky* (Minsk, Belarus), Academician of the Russian Academy of Sciences, Professor *V.I. Molodin* (Novosibirsk), Candidate of Historical Sciences *G.K. Mukanova* (Almaty, Kazakhstan), Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences *I.V. Poberezhnikov* (Yekaterinburg), Doctor of Historical Sciences *O.N. Shelegina* (Novosibirsk), Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences, Professor *A.V. Sirenov* (St. Petersburg), Doctor, Professor *L. Viola* (Toronto, Canada), Doctor of Historical Sciences, Professor *A.S. Zuev* (Novosibirsk), Doctor of Historical Sciences, Professor *V.A. Zverev* (Novosibirsk)

EDITORIAL BOARD

Chief Editor – Doctor of Historical Sciences *V.M. Rynkov*
Executive Secretary – Candidate of Historical Sciences *S.N. Andreenkov*

Doctor of Historical Sciences *D.A. Anan'ev*, Candidate of Historical Sciences *K.A. Boldovskiy*, Doctor of Historical Sciences, Professor *M.K. Churkin*, Doctor of Historical Sciences, Professor *N.S. Gurianova* (deputy chief editor), Doctor of Historical Sciences, Professor *V.I. Isaev*, Candidate of Historical Sciences *N.A. Kupershtokh*, Doctor of Historical Sciences *A.Yu. Maynicheva*, Doctor of Historical Sciences *N.P. Matkhanova*, Doctor of Historical Sciences, Professor *L.N. Mazur*, Candidate of Historical Sciences *T.I. Morozova*, Doctor of Historical Sciences *S.P. Nesterov*, Doctor of Historical Sciences *A.M. Panchenko*, Candidate of Historical Sciences *A.I. Savin* (deputy chief editor), Doctor of Historical Sciences, Professor *L.N. Slavina*, Doctor of Historical Sciences *V.V. Tikhonov*, Doctor of Historical Sciences *D.N. Shevelev*, Doctor of Historical Sciences *M.V. Shilovsky*, Doctor of Philological Sciences *Ye.M. Yukhimenko*, Candidate of Historical Sciences *V.V. Zhuravlev*

E d i t o r i a l a d d r e s s : Institute of History, SB RAS, office 311, 8 Nikolaeva Str., Novosibirsk, 630090
Russian Federation
tel. 7-383-330-24-31
<http://www.hssiberia.info>; <http://www.sibran.ru>
gumnauki@gmail.com
Editorial staff manager: Vera I. Smirnova

The journal is registered with the Federal service for supervision of communications, information technologies and mass communications (Roskomnadzor) on March 23, 2021, PI N FS 77-80483

The editorial staff of the Journal “Humanitarian Sciences in Siberia” is committed to the international ethical guidelines for scientific publications and declares that it does not abuse its power

Publisher's address: Institute of History SB RAS
8 Nikolaeva Str., Novosibirsk, 630090, Russian Federation